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در حالي كه پرون�ده تخلف�ات هلدينگ نصب 
صندوق ه�اي مكاني�زه همچنان در دس�تگاه 
قضايي باز اس�ت، اتاق اصناف با انجام سفرهاي 
خارجي با هزين�ه اصناف به دنب�ال اجراي اين 
پروژه براي دومين بار اس�ت، آنطور كه مش�اور 
ماليات ات�اق اصناف مدع�ي ش�ده مذاكراتي 
هم با يك ش�ركت چيني براي تأمين ۳ميليون 
صندوق مكانيزه فروش انجام شده اما سازمان 
ام�ور ماليات�ي ب�ه عن�وان متول�ي نص�ب اين 
صندوق ها با واگذاري پروژه به اصناف مخالفت 
ك�رده و معتقد اس�ت نظارت بر ف�روش كالا در 
اصن�اف الزاماً ني�ازي به صندوق ه�اي مكانيزه 
گران ن�دارد و مي توان�د با نصب ي�ك نرم افزار 
نياز به شفاف سازي و س�ازمانش را تأمين كند! 
اتاق اصناف ايران اما معتقد اس��ت سنگ اندازي ها 
در شفاف س��ازي اصناف و اجراي طرح موسوم به 
صندوق هاي مكانيزه فروش از س��وي دولت انجام 
مي گيرد و دولت مقصر تأخير چندس��اله اين طرح 
اس��ت. اصناف و بازاريان همواره به عنوان قش��ري 
از جامعه شناخته مي ش��وند كه در بستر تحولات 
اقتصادي و اجتماعي جايگاه و كاركرد گسترده و در 

عين حال مؤثري در حوزه هاي مختلف داشته اند.
 اصناف در بخش هاي مختلف اقتصادي با دولت ها 
و م��ردم در تعام��ل   هس��تند و حلقه واس��ط بين 
توليدكنندگان )واردكنندگان( و مصرف كنندگان 
مي باش��ند. اين گ��روه به دلي��ل بافت س��نتي و 
عدم ش��فافيت در معاملاتش��ان همواره با سازمان 
امور ماليات��ي چالش هايي دارن��د و چانه زني را بر 
شفاف س��ازي در حوزه مالياتي ترجيح مي دهند. 
از اين رو در س��ال ۸۹ قرار ش��د با همكاري وزارت 
صنايع، سازمان امور مالياتي و اتاق اصناف، نسبت 
به طبقه بندي و شناسايي صنوف براي اجراي طرح 

به اصطلاح »نصب صندوق ه��اي مكانيزه فروش« 
اقدام شود. 

براي اجراي اين پروژه اتاق اصناف در س��ال ۹۴ به 
عنوان متولي، چهار ش��ركت توليد كننده داخلي 
را دعوت به كار ك��رد و با ايجاد هلدين��گ و انعقاد 
قرارداد، اعلام شد ۲۲ بهمن همان سال اولين سري 
صندوق هاي مكانيزه نصب خواهد شد اما اين پروژه 
به دليل انتخاب نادرست هلدينگ و برخي تخلفات 
به سرانجام نرسيد و متخلفان از سوي مراجع قضايي 

مورد پيگرد قانوني قرار گرفتند. 
اكن��ون ني��ز در دو س��ال گذش��ته عدم نصب اين 
صندوق ها ه��م به زيان س��ازمان ام��ور مالياتي و 
دولت بوده و هم اينكه اصناف به عدم شفاف سازي 
صورت ه��اي مالي محك��وم ش��ده اند و مجبورند 
صورت ه��اي مالي خ��ود را از س��ال ۹۱ در اختيار 
س��ازمان امور مالياتي قرار دهند، چراكه با بررسي 
تراكنش ه��اي بانك��ي، تناقضات بس��ياري ميان 
صورت ه��اي مالي ارائه ش��ده از س��وي اصناف به 
دس��ت آمده كه بايد مجدداً بررسي ش��ود. اكنون 
پس از گذشت دو سال از اجراي ناموفق اين پروژه و 
تأخيرهاي عجيب و غيرمنطقي اتاق اصناف به دنبال 
اجراي مجدد آن است و اخيراً با سفرهاي مختلف به 
ساير كشورها و كسب اطلاعات بيشتر از تجربيات 
آنها به دنبال انتخ��اب ش��ركت تأمين كننده اين 
صندوق ها هستند و مي خواهند اين تجربه تلخ را بار 
ديگر تكرار كنند، البته اين بار با مشاركت خارجي ها، 
نه شركت هاي ايراني كه احتمالاً تخلفاتشان بازار 

مالي را هم تحت الشعاع قرار دهد!
روز گذش��ته مش��اور مالياتي اتاق اصناف به جمع 
خبرنگاران آمد و مانند گذشته از عملكرد سازمان 
امور مالياتي و تضييع حقوق ش��ان س��خن گفت. 
محمدرضا جعفريان در پاسخ به س��ؤال »جوان« 

انعقاد قرارداد با شركت هاي داخلي را در سال ۹۴ 
انكار كرد و گفت: آنها تعهد كردند اين صندوق ها را 
تأمين كنند و وعده دادند تجهيزاتمان درگمركات 
در حال ترخيص است كه بعد ها متوجه شديم دروغ 
بوده و دو سال است هيچ صندوق مكانيزه اي به ما 

تحويل نشده است. 
   تأخير در اجراي طرح متوجه دولت است

مشاور مالياتي اتاق اصناف، تأخير در اجراي طرح 
صندوق هاي فروشگاهي را متوجه دولت و سازمان 
مالياتي دانست و گفت: اصناف آمادگي كامل خود 

را براي اجراي اين طرح اعلام كرده اند. 
جعفريان اظهار كرد: در سال ۹۱ ميان اتاق اصناف 
و س��ازمان امور مالياتي تفاهمي صورت گرفت كه 
صندوق هاي مكانيزه فروش��گاهي در اولويت اول 
براي ۱0 گروه اجرايي ش��ود كه در س��ال بعد نيز 
دومين ۱0 گروه مشخص شد. در سال ۹3 سومين 
۱0 اتحاديه مش��خص ش��دند و با اعلام فراخوان 
توس��ط اتاق اصناف ما آمادگي خود را براي نصب 
صندوق هاي مكاني��زه فروش اع��لام كرديم. وي 
افزود: با توجه به اينكه دولت مجري اين طرح است 
و ما تنها در تعيين اولويت هاي نصب صندوق هاي 
مكانيزه فروش نقش داشته و داريم نمي توانيم دليل 
عدم اجرا و تأخير آن را اعلام كنيم و س��ازمان امور 

مالياتي خود اجراكننده اين طرح خواهد بود. 
وي در پاس��خ ب��ه اينك��ه مج��ري ط��رح تجهيز 
صندوق هاي مكانيزه چه كس��ي اس��ت، گفت: در 
اجراي ماده 7۱ قان��ون نظام صنفي مصوب ۱3۸۲ 
وزارت صنعت، معدن و تجارت مكلف بوده نسبت 
به س��اماندهي صندوق هاي مكانيزه فروش اقدام 
كند، اين كار در آن زمان اجرا نش��د، تا س��ال ۸۹ 
كه در برنامه توسعه پنجم ماده ۱۲۱ قانون برنامه 
پنجم توسعه باز هم وزارت صنعت، معدن و تجارت 

را متولي نصب و س��اماندهي صندوق هاي مكانيزه 
فروش دانس��ت و اتاق اصن��اف به عن��وان يكي از 
شركاي تعيين كننده اولويت نصب صندوق مكانيزه 
فروش براي فروشگاه ها تعيين شد و تا به امروز هم 
همين گونه اس��ت. جعفريان با تأكيد بر اينكه اتاق 
اصناف ايران، متولي نصب صندوق مكانيزه فروش 
نيست و ساختار يك س��اختار دولتي است، گفت: 
در اجراي تبصره ۲ ماده ۱6۲ قان��ون ماليات هاي 
مستقيم از سال ۹5 سازمان مالياتي كشور متولي 
نصب و ساماندهي صندوق هاي مكانيزه فروشگاهي 

شده است. 
   ايرادهايي براي چند سال

وي ب��ا بيان اينك��ه طيب ني��ا وزير دول��ت قبل به 
معاون رئيس جمهور آقاي جهانگيري نوش��ت كه 
اتاق اصناف ايران در نص��ب صندوق هاي مكانيزه 
هم��كاري نمي كند، گفت: اين در حالي اس��ت كه 
ما آمادگي داريم و حتي فراخوان داده ايم هر كس 
مي خواهد صندوق توليد كند، اصن��اف هم با اين 
موضوع همكاري مي كند و حتي چهار شركت هم 
قيمت هاي خود را ارائه كردن��د. وي همچنين در 
ادامه گفت: در زمان رياست عس��گري بر سازمان 
مالياتي، مرتب گفته مي ش��د اصن��اف براي نصب 
صندوق هاي مكانيزه با ما همكاري نمي كنند، ما هم 
دلايل را به آقاي جهانگيري نوشتيم و اعلام كرديم 
عدم توس��عه فرهنگي و عدم ايجاد زيرساخت ها و 
عدم داشتن اينترنت دائم و همچنين تشويق هاي 

لازم مانع كار است. 
مشاور مالياتي اتاق اصناف ايران اظهار داشت: اتاق 
اصناف اي��ران اصلًا نصب كننده صن��دوق مكانيزه 
نيست و قانونگذار گفته اس��ت چه كسي مي تواند 
صندوق را نصب كن��د. وي اف��زود: در حال حاضر 
مجري طرح سازمان امور مالياتي است و ابراهيمي 
رئيس كميسيون اقتصادي مجلس نيز پيگير نصب 
اين صندوق هاست، اتاق اصناف نيز اعلام آمادگي 
كرده با كمك چيني ها اين صندوق ها را ظرف يك 
س��ال نصب كنيم اما اين درخواس��ت ما از س��وي 

سازمان امور مالياتي رد شده است. 
جعفريان تأكي��د كرد: اتاق اصناف با يك ش��ركت 
چيني ب��راي تأمين صندوق ه��اي مكانيزه فروش 
صحبت كرده و اين ش��ركت چيني ه��م مي تواند 
3ميلي��ون صندوق مكاني��زه فروش��گاهي را طي 
يك سال به ما تحويل دهد. وي در پاسخ به سؤالي 
مبني بر اينكه منابع مالي صندوق هاي مكانيزه از 
كجا تأمين و چه كارمزدي ب��راي آن تعيين و اين 
كارمزد به كجا واريز مي ش��ود، گفت: مقرر شده از 
ماليات هاي هر فرد، هزين��ه صندوق هاي مكانيزه 

تأمين شود. 
جعفريان با بي��ان اينكه اتاق اصن��اف اجراي طرح 
صندوق ه��اي مكاني��زه را در چارچوب مش��خص 
مي پذيرد و تعهد مي دهد در عرض پنج سال آن را 
عملياتي كند، گفت: براساس قانون، قانونگذار اين 

اجازه را نمي دهد. 
وي در پاسخ به سؤال ديگري مبني بر اينكه اخيراً 
در رسانه ها گفته ش��ده كه دو نفر از مسئولان اتاق 
اصناف ايران بازداش��ت ش��ده اند، گف��ت: تا الان 
هيچ كدام از مس��ئولان اتاق اصناف ايران و تهران 
بازداشت نش��ده اند و اين موضوعي كه شما مطرح 

مي كنيد، اطلاع ندارم.

هادی  غلامحسینی

برنامه ربيعي براي بحران صندوق هاي 
بيمه اي تابعه اش چيست؟!  

در ضعف مديريت سازمان تأمين اجتماعي و صندوق هاي بازنشستگي 
در كش��ور همين بس كه هزينه هاي جاري اين بخش ها بس��يار قابل 
ملاحظه اس��ت و بازدهي س��رمايه گذاري هاي اين بخش ه��ا در امور 
شركت داري و بنگاه داري ش��ايد در مجموع تورم سالانه را هم در سال 
پوشش ندهد، بدين ترتيب بهتر است اين مجموعه ها دارايي خود را به 
نوعي مديريت كنند كه سهامدار حداقلي بنگاه هاي قوي بورسي باشند 
و به دليل سياسي شدن اين مجموعه ها حتي الامكان بلوك هاي كنترلي 

را در بنگاه ها در اختيار نداشته باشند. 
در همه دنيا بنگاه هاي بيمه اي اعم از تأمين اجتماعي، درماني، حوادث 
و... بخشي از دارايي هايش��ان را به دليل حفظ ارزش منابع در برابر تورم 
و مولد س��ازي اين منابع براي انج��ام تعهدهاي احتمالي ج��اري و آتي 
بايد س��رمايه گذاري  كنند، پس س��رمايه گذاري در صندوق هاي بيمه 
توجيه منطقي دارد اما س��رمايه گذاري هاي ضعيف يا اش��تباهات مكرر 
در س��رمايه گذاري نه تنها توجيه منطقي ندارد بلك��ه مي تواند براي اين 
صندوق ها خطرناك باش��د. به دليل اش��تباهات اقتص��ادي دولت ها در 
مديريت فضاي كس��ب و كار و همچنين اش��تباهات خود صندوق هاي 
بيمه اي چون تأمين اجتماعي و صندوق هاي بازنشستگي اين بخش ها 
همانند دولت با چالش تنگناي مالي روبه رو هستند و ناتواني اين صندوق ها 
درمديريت دارايي كاملًا شبيه دولتي است، از اين تشابه مي توان دريافت 
كه صندوق هاي بيمه اي در ايران حياط خلوت سياس��يون و دولتي ها و 

فرزندان و اعوان و انصار و در يك كلام ژن هاي خوب شده است. 
حال از آنجا كه حس��ن روحاني در ابتداي دولت يازدهم به صراحت از 
بحراني بودن صندوق هاي بيمه اي چون بازنشس��تگي خبر داده است 
و مطالعات و بررس��ي ها نيز از وضعيت مالي وخيم صندوق ها حكايت 
دارد وزير كار بايد ابتدا وضعيت دارايي و صورت هاي مالي صندوق هاي 
بيمه اي تابعه خود را براي عموم مردم روش��ن و سپس استراتژي خود 
براي مديريت دارايي صندوق ها و كاهش هزينه هاي اين صندوق ها را 
به طور مشخص بيان كند، البته ادعاهايي از سوي علي ربيعي مبني بر 
هدايت بنگاه هاي صندوق هاي بازنشستگي به س��مت بازار سرمايه و 
شفافيت عنوان شده است اما بايد عنوان داشت هنوز بنگاه هاي صندوق 
بازنشستگي در هاله اي از ابهام به س��ر مي برند و نتوانسته اند اطلاعات 
مالي به روز خود را در سامانه هايشان قرار دهند در اين شرايط چطور 

بحران صندوق هاي بازنشستگي حداقل بيش از اين نشده است. 
بي ترديد نه تنها مش��تركان و ذي نفعان صندوق هاي بيمه سازمان تأمين 
اجتماعي و صندوق هاي بازنشستگي تصوير روشني از وضعيت كنوني اين 
بيمه ها ندارند بلكه به شدت در اين بخش دچار يك فقر آماري و اطلاعاتي 
هستيم كه شائبه اي مبني بر تلاش عده اي براي حفظ رانت هاي موجود در 
اين حوزه را براي افكار عمومي ايجاد كرده كه اميد است در هفته هاي پيش رو 

 اقدام هاي جدي در جهت شفاف سازي در اين بخش را ملاحظه كنيم. 

معاون وزير نيرو خبر داد 
 اعتراض ايران به ساخت سد بزرگ ايليسو 

در تركيه
مع�اون وزي�ر نيرو اعلام كرد: س�اخت س�د ايليس�و قطع�اً روي 
تالاب ه�ا و ريزگرده�ا تأثي�ر منف�ي دارد، اي�ن وزارتخان�ه 
مرات�ب اعتراض خ�ود را ب�ه تركي�ه درب�اره احداث س�د بزرگ 
ايليس�و در آن كش�ور ب�ه وزارت امور خارج�ه ايران ارائ�ه كرد. 

به گزارش فارس، رحيم ميداني در س��يزدهمين نمايشگاه بين المللي 
آب و تأسيسات آب و فاضلاب گفت: وزارت نيرو مراتب اعتراض خود را 
نسبت به احداث سد ايليسو در تركيه به وزارت امورخارجه ارائه كرده 
است، بنابراين اينكه چه عكس العملي در اين خصوص ارائه شود بايد 
منتظر ماند. ميداني در خصوص اينكه مشكل اصلي آب كشور چيست، 
گفت: دليل اصلي مش��كلات آب كشور اين اس��ت كه بيش از توان و 
ظرفيت كش��ور آب مصرف مي شود. همين مس��ئله باعث شده است 
تمام متخصصان و دلسوزان نگران آب شوند، چراكه كشور يك ظرفيت 

مشخصي دارد و تا يك حد مي توان از منابع آب آن استفاده كرد. 
معاون وزير نيرو در امور آب و آبفا ادامه داد: طرح تعادل بخشي يكي از 
طرح هايي است كه براساس آن، در برنامه ششم توسعه بايد ۱۱ميليارد 
مترمكعب برداش��ت آب از منابع زيرزميني كاهش يابد، اين در حالي 
اس��ت كه در حال حاضر حدود 6 ميلي��ارد مترمكعب از س��فره هاي 

زيرزميني اضافه تر برداشت مي شود. 
ميداني خاطرنش��ان كرد: در ابلاغيه جديد رئيس جمهور به وزير جهاد 
كشاورزي، شخص روحاني دستور دادند وزارت جهاد كشاورزي در طرح 
تعادل بخشي با وزارت نيرو همكاري كند، بنابراين خوشبختانه اين ابلاغيه 
كه قبلًا ادبيات آن را نداش��تيم، روي كاغذ آمده و ما را اميدوار كرد. وي 
گفت: به دنبال بازيافت آب در كشور هستيم كه بزرگ ترين پروژه آن قرار 
است در مش��هد با همكاري آلمان، امريكا و اسپانيا آغاز شود. اين پروژه 
سالانه ۱00 ميليون مترمكعب توان بازيافت پساب را خواهد داشت. وي 
با اشاره به وضعيت بارش ها در كشور گفت: بارش ها در حوضه هاي آبريز 
درياي خزر 60 ميليمتر بوده كه نس��بت به درازمدت ۹۲ درصد رش��د 
داشته اس��ت، اما در س��اير حوضه هاي آبريز مثل خليج فارس و عمان 
بارندگي وضعيت خوبي نداشت و در حوضه درياچه اروميه كه ۸ ميليمتر 

بوده نسبت به درازمدت اين درصد منفي بوده است. 
   طرح هاي انتقال آب بايد انجام شود

ميداني در خصوص طرح هاي انتقال آب گفت: به اعتقاد بنده كه 30 سال 
با آب كشور سر و كار دارم، ناگزير هستيم پروژه هاي انتقال آب را مطالعه و 
اجرا كنيم. فلات مركزي ۴5 درصد جمعيت كشور را در خود متمركز كرده، 
اما منطقه اي بي آب است، پس ما بايد يا جمعيت را به مناطق پرآب ببريم يا 
جمعيت در همان جا باقي بمانند و آب را به آنجا منتقل كنند. معاون وزير 
نيرو تأكيد كرد: رئيس جمهور در س��ال ۹3 حجت را تمام كردند و انتقال 
حوضه به حوضه فقط بايد براي شرب صورت گيرد، پس ما فقط بايد اقدام 
به انتقال آب ش��رب كنيم. ميداني در خصوص طرح تعادل بخشي آب نيز 
گفت: امسال در قالب اين طرح ۱۱5 هزار حلقه چاه بايد مسدود شود كه تا 
اين لحظه هزار و 650 چاه مسدود شده است. انسداد چاه ها نيازمند تأمين 
منابع مالي است كه متأسفانه از ۴00 ميليارد تومان اعتبار تنها ۱۱۴ ميليارد 
تومان آن تخصيص پيدا كرده اس��ت. ميداني در خصوص شيرين س��ازي 
آب دريا نيز گفت: در ح��ال حاضر بخش خصوصي براي شيرين س��ازي 
يك ميليارد مترمكعب آب دريا مجوز كسب كرده است و نيز 60 ميليون 
مترمكعب آب شيرين توليد مي ش��ود كه نياز آب شرب در حاشيه دريا را 
پاسخ مي دهد. در حال حاضر كشورهاي حاشيه خليج فارس در شبانه روز 

اقدام به شيرين سازي ۲5 ميليون مترمكعب آب دريا مي كنند.

چه كسی مانع شفاف سازی در اصناف می شود؟

سفرهای خارجی از جيب اصناف برای مأموريت نامربوط
شركت هاي چيني براي تأمين صندوق هاي مكانيزه فروش به تهران مي آيند

معاون وزير كار در ش�رايطي مدعي حذف 
يارانه نقدي 4ميليون نفر و وجود بسياري 
نيازمند يارانه بگير در كش�ور ش�د كه يك 
مقام مس�ئول در وزارت كار از توقف كامل 
ح�ذف يارانه ثروتمندان خب�ر داد و گفت: 
حذف يارانه ثروتمن�دان در انتظار تصميم 
هيئت دولت اس�ت، در اين مي�ان مجلس 
تقريباً چند س�الي اس�ت كه ب�راي حذف 
يارانه نق�دي ثروتمندان ب�ه دولت آزادي 
عمل داده اس�ت ولي آنقدر ش�اهد انفعال 
از دول�ت در اين بخ�ش بوده اي�م و در اثر 
سياس�ت هاي غلط اقتصادي تع�داد فقرا 
افزايش يافته است كه رئيس كميته امتداد 
به صراحت خواس�تار ح�ذف يارانه نقدي 
غيرنيازمن�دان و ب�ه كارگيري اي�ن منابع 
در جهت رفع فقر در كش�ور ش�ده اس�ت. 
به گزارش »جوان«، چند س��الي مي ش��ود كه 
مجلس براي توزي��ع عادلانه و اثرگ��ذار يارانه 
نقدي ريش و قيچي را به دست دولت داده است 
اما در چهار س��ال دولت يازدهم ش��اهد اقدام 
جدي از دولت در اين رابطه نبوده ايم كه برخي 
كارشناسان علت انفعال دولت در آن سال ها را 
مباحث مربوط ب��ه انتخابات دوازدهمين دوره 
رياس��ت جمهوري عن��وان مي كردن��د، اما در 
شرايطي دولت يازدهم آغاز شده است و هر روز 
دولتي ها از تنگناي شديد مالي و كسري بودجه 
و قيمت پايين نفت و مشكلات برجاي مانده از 
گذشته انتقاد مي كنند كه تقريباً شاهد توزيع 
عمومي ياران��ه نقدي در جامعه هس��تيم، اين 
در حالي اس��ت كه فتاح رئيس كميته امداد با 
انتقاد از توزيع عمومي يارانه نقدي مدعي شده 
بدنامي حذف يارانه ها را من به جان مي خرم اما 
با حذف يارانه غيرنيازمندان در جهت ريشه كن 

كردن فقر در كشور گام مؤثري برداشته شود. 
 اين اظهارات رئيس كميته امداد در شرايطي 
عنوان مي ش��ود كه پيش از اي��ن نيز وي در 
مجلس حاضر ش��ده ب��ود از طريق تش��ريح 
وضعيت فقرا در كش��ور بتواند بخشي از پول 
يارانه نقدي را براي حمايت صحيح و مؤثر از 

فقرا دريافت كند. 
  يك مقام مسئول: كار حذف يارانه ثروتمندان 

متوقف است
در حالي كه يكي از معاون��ان وزير كار مدعي 
ش��ده يارانه ۴ميليون نفر را ح��ذف كرده ايم 
و غير نيازمن��دان زيادي هن��وز يارانه دريافت 
مي كنند، يك مقام مسئول وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي در گفت وگو با فارس، در پاسخ 
به سؤالي درباره حذف يارانه ثروتمندان گفت: 

فعلًا حذف يارانه ها متوقف شده است. 
از س��رگيري مج��دد ح��ذف ياران��ه خان��وار 

غيرنيازمن��د در انتظار تصمي��م هيئت دولت 
جديد اس��ت. اين مقام مس��ئول در پاسخ به 
اين س��ؤال كه چرا برخي خانوارها در ماه هاي 
گذش��ته با حذف يارانه ش��ان مواجه بوده اند، 
گفت: معمولاً ليست ۲00 تا 300 هزار نفر هر 
ماه با مشكلات واريزي مواجه مي شود كه بيشتر 

از سوي سازمان هدفمندي يارانه هاست. 
با رفع اشكال، يارانه اين خانوارها واريز مي شود، 

بنابراين حذف يارانه نداشته ايم. 
    رقم فرار مالياتي

 معادل يارانه نقدي ۷۰ ميليون نفر است
معاون ام��ور رفاهي وزي��ر تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي با اع��لام اين خبر كه با اس��تفاده از 
بانك ه��اي اطلاعاتي، ياران��ه ۴ ميليون نفر را 
حذف كرده ايم، گفت: هنوز افراد غيرنيازمند 
بس��ياري وجود دارند كه يارانه نقدي دريافت 
مي كنند و متأس��فانه طبق آماره��ا 3۴ هزار 

ميلي��ارد تومان فرار مالياتي در كش��ور وجود 
دارد كه اين رقم چيزي نزديك به مبلغ واريزي 
يارانه ب��راي 70 ميليون نفر اس��ت، به عنوان 
مثال ممي��زي در يك��ي از اس��تان ها تعريف 
مي كرد كه فردي ۱/5 ميلي��ارد تومان بدهي 
مالياتي داشت كه بعدها مشخص شد پرونده 

مالياتي به نام يك پيرزن ثبت شده بود. 
 تنها با اصلاح فرايندها و رويه هاي غلط موجود 
در اقتصاد ايران مي توان فقر را ريشه كن كرد اما 
همانطور كه معاون امور رفاهي وزير تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي اشاره داشته است، متأسفانه 
در برخي موارد اطلاعات ش��فاف و دقيقي از 
اقش��ار مختلف مردم براي تصميم گيري هاي 
بزرگ در دست نيس��ت، حال آنكه در جريان 
حكومت داري، اين اطلاعات مهم هس��تند و 
براي مبارزه با فساد نقش مهمي ايفا مي كنند 
در اين بين بايد ديد چه مانعي براي شكل گيري 
يك بانك اطلاعاتي شناسايي دقيق اشخاص 

حقيقي و حقوقي در ايران وجود دارد. 
  مفاس�د ناش�ي از نب�ود ي�ك پاي�گاه 

اطلاعاتي 
روز گذش��ته معاون وزي��ر تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي نبود يك پاي��گاه جامع اطلاعاتي در 
كشور را به ش��كل تلويحي دليل فقر و مفاسد 
اقتص��ادي و ف��رار ماليات��ي و نابرابري ه��اي 
اقتص��ادي و... در ايران معرفي ك��رد و گفت: 
ماهانه بيش از ۲00ميلي��ارد تومان بابت بيمه 
تأمي��ن اجتماعي بي��ش از يك ميليون كارگر 
ساختماني پرداخت مي شود كه پس از بررسي 
مشخص ش��د برخي افراد كه بعضاً طلافروش 
بودند از مزيت هاي بيمه اي كارگران ساختماني 
اس��تفاده مي كردند كه از طريق احراز هويت 

مشاغل جلوي اين فساد را گرفتيم.

انفعال دولت در حذف يارانه ثروتمندان

مجلسکارحذفیارانهرادستدولتیدادهاستکهتکلیفخودشرانمیداند
مجلس كار حذف يارانه را دست دولتی داده  است كه تكليف خودش را نمی داند

انفعالدولتدرحذفیارانهثروتمندان

عبور از مونتاژكاري به نوآوری
در 10 سال چگونه ممکن است 

آخرين توصيه رهبر انقلاب در حوزه اقتصاد تا قبل از ديروز »جدي 
گرفتن اقتصاد مقاومتي و اصول آن« از جمله توليد داخلي، منع 
واردات غيرضروري، جلوگيري از قاچاق كالا و ايجاد اشتغال بود، 
ضمن آنكه به ط��ور طبيعي به نقش ش��ركت هاي دانش بنيان بر 
پيشرفت كشور اشاره كردند اما روزگذشته در حوزه اقتصادي بيش 
از همه دو نكته كليدي را مدنظر ق��رار دادند كه يكي لزوم جبران 
عقب ماندگي در كاهش اتكا به نفت بود كه آن را ناشي از حرف هاي 
انتخاباتي و گذشت بيش از نيمي از سال دانستند و معتقد بودند 
نيازمند تلاش مضاعف است و ديگري حركت از مسير مونتاژكاري 
به سوي نوآوري در يك بازه زماني ۱0 ساله بود. ايشان بر اين باورند 
كه صنعت گرفتار آفت مونتاژكاري شده است و تا وقتي كه اين آفت 
وجود دارد، نوآوري مورد توجه قرار نخواهد گرفت و تحرك و كار 
علمي نيز متوقف خواهد شد و در چنين شرايطي، ميان دانشگاه و 

صنعت، ارتباطي برقرار نخواهد بود. 
اين همان »افزايش قدرت درون زاي اقتصادي« است كه »ستون توان 
و ظرفيت داخلي« اس��ت و بايد هر ايراني به آن اهتمام جدي داش��ته 
باش��د اما رويكرد اصلي و مخاطب نهايي همانطور كه از فحواي  كلام 
ايشان نيز برمي آيد دولتمردان، تصميم س��ازان و مديران عملياتي در 
حوزه هاي اجرايي هس��تند اما چگونه مي توان به اين مهم و راه سخت 

و دشوار رسيد؟ 
به طور معمول سياست هاي كلي مانند اقتصاد مقاومتي مي تواند مسير 
درس��ت و مورد نظر مقام معظم رهبري را به ما نشان دهد اما در مقام 
اجرا، تحقق اين رهنمودها راهي بس س��خت و مشكل است كه در آن 
بايد بر شركت هاي دانش بنيان و اتكا بر نيروي انساني خلاق و مؤمن و 
خودباور تأكيد داشت و فرصت فعاليت به آنها را داد اما پيش مقدمه آنها 
نقشه راهي اس��ت كه براي صنايع خود تعريف مي كنيم، زيرا به تعبير 
ايشان تا زماني كه آفت مونتاژكاري باشد ارتباط ميان دانشگاه و صنعت 

به مرحله اثرگذار در پيشرفت و توسعه نمي رسد. 
براس��اس تعاريف كارشناس��ان اصولاً مونت��اژكاري را مرحله اي براي 
ورود يك صنعت جديد و تلاش براي ايجاد بازار كالاي مصرفي جديد 
مي دانند اما در برخي صنايع مانند خودرو س��ازي يا لوازم خانگي عمر 
اين دوره  گذار براي كشور ما بيش از 50 سال است و اين به معناي ضعف 
بزرگ مديريتي و كم كاري هاي آش��كار در اين مسير است و هيچ گونه 

بهانه اي قابل قبول و فهم جامعه نيست. 
بنابراين اگر قرار اس��ت ك��ه در يك بازه زماني ۱0 س��اله از مرحله 
مونتاژ كه در آن 50 س��ال درجا زده ايم، عب��ور كنيم نه فقط بازي 
گرفتن نيروهاي خ��لاق و نخبه جوان كافي اس��ت بلكه كنار زدن 
افكار نهادينه ش��ده در مديريت اين صنايع نيز ضروري اس��ت، به 
خصوص آنكه برخي از اين افكار برخاسته از انگيزه هاي منافع افراد 

و گروه هاي ذي نفع است. 
از س��وي ديگر بايد بپذيريم ما با توجه به محدوديت هاي منابع 
قادر به برداشتن چند هندوانه با يك دس��ت نيستيم، بنابراين 
اولوي��ت دار ك��ردن آفت زدايي از صنايع بس��يار حاي��ز اهميت 
بوده و در اين مس��ير مهم هم مراحل ساماندهي، شفاف سازي، 
رقابت پذيري و در نهايت نوآوري را بايد به سرعت انجام دهيم. 
اكن��ون كه نيازه��اي اوليه معلوم هس��تند دولت بن��ا به تأكيد 
تكليفش بر جبران عقب ماندگي اين ايام از دست رفته، مي تواند 
به عنوان يك تصميم عاجل نقشه راهي با ويژگي هاي مطرح شده 
در بالا را تدوين و بر اساس آن نقش��ه راه مقاصد سالانه خود را 
تا رسيدن به هدف والاي اقتصادي )نوآوري و بومي سازي توليد 

تكنولوژي( طراحي كند. 
همچنين مي توان براي پرهيز از»مرور زمان« شدن اين طرح و گرفتار 
شدن سرنوشت اين نقشه راه به سرنوشت سند چشم انداز سنگ محك 
سالانه يا دوسالانه طراحي كرد و آفت زدايي صنايع مونتاژي منتخب 
را با مديران كارآمدي كه اختي��ارات كامل و منطبق ب��ا علم اقتصاد 
دارند را به كار گمارد و هر سال يا حداكثر در پايان هر دو سال گزارش 
عملياتي از پيشرفت همراه با تش��ويق تدابير جهادي يا مجازات هاي 
كم كاري هاي احتمالي تهيه و با استفاده از اين روش بازخورد در مسير 

بهبود لازم به عمل آيد. 
آيا دولت اراده اي براي آفت زدايي خواهد داشت يا همچنان تنها بر جذب 
سرمايه  هاي خارجي متمركز خواهد ش��د كه به تعبير رهبري ستوني 

است كه »با نعره شخصي مثل ترامپ مي لرزد«؟!

 سيف: هيچ مؤسسه مالي
غيرمجاز فعالي نداريم 

در حالي كه يكي دو س�ال پيش معاون نظارتي وقت بانك مركزي 
مدعي بود بيش از هزاران مؤسسه پولي غيرمجاز داريم، روز گذشته 
رئيس بانك مركزي گفت: خوشبختانه ديگر مؤسسه مالي غيرمجاز 
فعالي نداريم و تعيين تكليف براي سپرده گذاران در حال انجام است. 
ولي الله سيف رئيس بانك مركزي در حاشيه جلسه هيئت دولت گفت: 
خوشبختانه ديگر مؤسسه مالي غيرمجاز فعالي نداريم و تعيين تكليف 
براي س��پرده گذاران در حال انجام اس��ت. مراجع قضايي هم در حال 

اقدامات لازم هستند و شرايط مناسبي خواهيم داشت. 
رئيس كل بانك مركزي با بيان اينكه انتظام بخشي به بازار غيرمتشكل 
پولي، سياستي است كه بانك مركزي از ابتدا دنبال كرده، تصريح كرد: 
اميدواريم در سال ۹6 اين مس��ئله به كلي حل و فصل شود و هرگونه 
فعاليتي زير نظر نظارت بانك مركزي انجام شود، مخصوصاً در ارتباط با 

بانك هاي نظامي و انتظامي كه در حال پيگيري آن هستيم. 
................................................................................................................................

وزير كشاورزي:
قيمت اغلب محصولات از قيمت تضميني 

بالاتر است 
وزير جهاد كش�اورزي گفت: عرض�ه و تقاضا توس�ط دولت انجام 
نمي ش�ود بلكه در ب�ازار انج�ام مي ش�ود. در حال حاض�ر اغلب 
قيمت ه�ا در ب�ازار از قيم�ت تضميني بالاتر اس�ت مثل س�يب. 
به گزارش فارس، محمود حجتي وزير جهاد كشاورزي در مورد عرضه 
و تقاضاي ميوه، گفت: عرضه و تقاضا توسط دولت انجام نمي شود بلكه 
در بازار انجام مي ش��ود. وي با بيان اينكه در ارتباط با سيب وضعيت 
خوبي داريم و جشن شكرگزاري برداشت سيب نيز در دماوند برگزار 
شد، اظهار داشت: تمهيداتي را براي صادرات نيز پيش بيني كرده ايم و 
دولت به صادركنندگان سيب اين اجازه را داده است با تعرفه ترجيحي 

موز وارد كنند. 
وزير جهاد كشاورزي با بيان اينكه دولت براي خريد تضميني ورود 
خواهد كرد، بيان داش��ت: موضوعي كه ما به دنبال آن هستيم، 
بحث زنجيره توليد از مزرعه تا سفره توسط خود توليدكنندگان 
است و همچنين ايجاد تشكل ها و شركت هاي بازرگاني نيز توسط 
خود توليدكنندگان انجام مي شود و از صادركنندگان و بازار نيز 

كمك مي گيرند.  
وي اضافه كرد: با همكاري وزارت كش��ور و ش��هرداري به دنبال رفع 
مشكلات ميوه و تره بار در شهرهاي بزرگ هستيم كه بتوانيم آنها را در 

اختيار توليدكنندگان قرار بدهيم.

مهران ابراهیمیان
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